
 
 

PLE ORDINARI 19/09/2019 
 
1) Lectura i aprovació, si escau, de l’acta de la sessió anterior que va tenir lloc el dia 
11 de juliol de 2019. 
 
Sentit del vot: A favor 
 
2) Dació de compte dels decrets de la Presidència del núm. 923 alnúm. 1185 de 2019 
 
Res a comentar 
 
3) Donar compte de la remissió de l'execució trimestral del pressupost de les entitats 
locals del 2n trimestre de 2019, al Ministeri d'Hisenda 
 
Res a comentar 
 
4) Donar compte del compliment del període mig de pagament a proveïdors i de 
morositat del 2n trimestre de 2019, al Ministeri d'Hisenda 
 
Res a comentar 
 
5) Donar compte del seguiment del pla d'ajust del 2n trimestre de 
2019 
 
Res a comentar 
 
6) Moció presentada pel grup municipal d'ERC-AM per tal que el pregoner de la festa 
major de Sant Jaume i la persona que inaugura la Fira de l'Avellana siguin escollits 
amb consens i prioritzant persones representatives i la igualtat dona-home 
 
Veiem amb bons ulls la proposta, de fet, la legislatura passada la regidora Roser Torres va 
escriure un article denunciant la la nul·la presència femenina a la inauguració de la Fira i la 
CUP també va preparar una infografia que posava de manifest aquest fet.  
 
Subratllem l’aspecte de la paritat perquè creiem que més enllà del resultat de la votació, tots 
els membres d’aquest Plenari hauríem d’estar d’acord en és una anormalitat democràtica 
que cap dona hagi tingut l’honor d’inaugurar la Fira de l’Avellana després de quasi 40 
edicions. 
 
Segons la nostra opinió, la figura del pregoner hauria de tenir relació amb el poble i la seva 
cultura, i en el cas de la Fira de l’Avellana, afegiríem que també hauria de tenir relació amb 



 
 

el sector. A més, no considerem que les inauguracions o els pregons els hagi de realitzar 
una figura amb caire polític com ha succeït en moltíssimes ocasions en el cas de la Fira.  
 
D’altra banda, respecte el mètode d’elecció d’aquestes persones, tal i com ja vam comentar 
al grup d’ERC, veiem una mica delicat el fet d’haver de votar una proposta de nom d’una 
persona públicament. En qualsevol cas, sí que estem d’acord que en cas de produir-se 
aquesta votació al Ple, s’hauria d’haver consensuat prèviament per evitar mostrar una 
disparitat d’opinions de forma pública en un tema tan sensible i que afecta a una persona en 
concret. 
 
Igualment, pensem que el consens no només hauria de ser polític, sinó que s’haurien de 
veure representades les opinions de les entitats que participen a la Festa Major o també del 
Comité de la Fira de l’Avellana i el conjunt de col·laboradors d’aquest certamen. 
 
Finalment, volem deixar palès que el fet que existeixi la figura del pregoner a la Festa Major 
de Sant Jaume és una decisió que es va prendre unilateralment per part de l’equip de 
govern de la legislatura passada, en la qual la resta de grups polítics no van tenir 
l’oportunitat d’opinar al respecte ni molt menys de valorar quins eren els mecanismes més 
idonis per escollir les persones que haurien de tenir aquest honor. 
 
7) Moció presentada pel grup municipal d'ERC-AM per posar en marxar una 
campanya de civisme per reduir la brutícia i les deixalles a la via pública. 
 
Estem a favor de la millora del civisme per reduir la brutícia i les deixalles a la via pública i 
per això hi votarem a favor, però volem fer les següents consideracions. 
 
La moció potser no concreta del tot els detalls de com ha de ser la campanya de civisme, 
fem algunes al respecte: 

- La creació d’un cos temporal d’agents cívics que elaborin un estudi de quins són els 
punts calents d’incivisme, plantegin accions per aquests  i interactuïn, sempre amb 
caràcter informatiu, amb les persones responsables d’aquests abocaments. 

- La senyalització mitjançant panells informatius en tots els parcs de contenidors de 
quins són els tipus de deixalles que s’hi poden abocar i quines no, alhora que informi 
sobre la recollida de voluminosos porta a porta i els horaris de la deixalleria. 

- Informar, de manera permanent, mitjançant el Butlletí d’Informació Municipal, de 
l’existència del servei de recollida de voluminosos i els horaris de la deixalleria, així 
com les característiques de cada servei. 

- La col·locació de cartells dissuasoris en els punts calents, com podria ser a la riera.  
 
Així doncs, creiem que és important informar correctament dels serveis ja existents com a 
mesura prèvia abans d’iniciar la campanya. Per tant, oferim la nostra col·laboració al govern 
en aquest sentit. 



 
 

 
8) Moció presentada pel grup municipal d'ERC-AM en suport a les ONGs que 
treballen en el rescat i salvament al Mediterrani 
 
Com bé diu la part introductòria de la moció, es van aprovar dues mocions en aquesta línia 
en la passada legislatura:  
 
- Moció per donar suport a la Xarxa de Municipis Acollidors i exigir a la Generalitat i al 
govern espanyol un increment del recursos per ajudar les persones refugiades 
(novembre de 2015). A instància de la CUP Riudoms. 
 
- Moció d’adhesió al manifest ‘Casa nostra, casa vostra’ per demanar a les 
administracions i institucions un paper més actiu a favor de l’acollida de persones 
refugiades i migrants a Europa (març de 2017). Presentada per tots els grups del plenari. 
 
Aprofitem el debat d’aquesta moció per tal de demanar que es facin públics tots els acords 
relatius a aquesta temàtica, com per exemple: 
 

- Habilitar un espai al web on es publiqui amb totes les entitats o campanyes que 
l’Ajuntament de Riudoms participa, com les que ens referim en aquesta moció: Casa 
Nostra, Casa Vostra o la Xarxa de Municipis Acollidors. 

- Que aquests acords es publiquin, amb voluntat de conscienciar a la població 
riudomenca, a l’espai web i al Butlletí d’Informació Municipal. 

 
També voldríem saber si s’han executat la totalitat dels acords d’ambdues mocions 
anteriors, any 2015 i 2017. 
 
9) Moció presentada pel grup municipal de la CUP per a la publicació d’un inventari 
dels fons documentals de l’Arxiu Històric Municipal 
 
Presentem aquesta moció perquè creiem que des de fa anys, no s’han dedicat prou 
esforços en la gestió i millora de l’Arxiu Històric i els fons documentals que aquest conté.  
 
Precisament, en els acords de la moció queda recollit la necessitat que es millorin i 
s’actualitzin els instruments de descripció de l’Arxiu, a través de la Guia de Fons i l’Inventari. 
 
La nostra percepció és que actualment no es coneix quins fons documentals posseeix 
l’Ajuntament, si aquests fons són propis o bé cedits per altres persones i/o institucions. 
Aquest fet, a banda de perjudicar la transparència de la institució, dificulta la tasca de les 
persones interessades en consultar l’Arxiu Històric: 
 



 
 

- S’han donat casos en que, inicialment, els ciutadans desconeixen l’existència          
d’informació i documentació relativa al seu interès causant múltiples         
correspondències entre la persona que sol·licita informació i l’Ajuntament. Per això           
creiem que facilitar la consulta regular per part de la ciutadania. 
 

- Per tant, creiem que la publicació i difusió d’aquests instruments de descripció de             
l’Arxiu Històric podria estimular i facilitar l’elaboració d’articles i/o estudis relacionats           
amb la història, la cultura i el coneixement de Riudoms. Amb aquesta iniciativa no              
només posem ordre en la gestió documental, sinó que estem estimulant la divulgació             
del coneixement sobre el municipi. 
 

En referència al desconeixement de l’estat actual de l’Arxiu Històric, tenim constància per             
informació que ens han proporcionat altres persones, que l’Ajuntament està en possessió            
d’altres fons documentals d’interès com per exemple: 
 

- Fons del Jutjat de Pau, que abraça un període que va del segle XVIII al 1939 
- Fons de la Família Toda (segles XVII-XIX) 
- Fons Gaudí 

 
Alhora, la moció també fa èmfasi en la importància de citar i difondre l’existència de fons                
documentals d’altres Arxius que poden tenir informació sobre Riudoms. Proposem alguns           
exemples, esperem no equivocar-nos: 
 

- Fons religiós de Riudoms (que va del 1447 fins al segle XIX) es troba a l'Arxiu                
Històric Arxidiocesà de Tarragona 

- Fons notarial de Riudoms (de finals del segle XVI fins a mitjan segle XIX) es troba a                 
l'Arxiu Històric de Tarragona 

 
També voldríem aprofitar el debat d’aquesta moció per aclarir on es troba el fons              
d’associacions i entitats de Riudoms (s. XIX-XX), ja que no tenim la certesa de si es troba                 
ubicat a l’Arxiu Municipal o bé a l’Arxiu Històric de Tarragona. De fet, sí que ens consta                 
(revista LoFloc) que l’any 1993 es va fer una crida a les entitats del municipi per tal que                  
cedissin a l’Arxiu Municipal documentació relativa a la seva activitat, l’Arxiu en aquell             
moment era gestionat pel Sr. Joan-Ramon Corts Salvat. 
 
Tot i que no és l’abast d’aquesta moció, també pensem que seria positiu i necessari               
adequar i millorar la gestió arxivística en relació al material fotogràfic i cinematogràfic, o fins               
hi tot iniciar un recull de premsa sobre totes les notícies en diaris i revistes locals, regionals                 
i/o nacionals. 
 
En relació al material fotogràfic i cinematogràfic, posem alguns exemples que ens consten             
que formen part de l’Arxiu Històric 



 
 

 
- La família Toda va fer entrega de 300 plaques de vidre (negatius) del Riudoms dels               

anys trenta. 
- Fons fons fotogràfic de la revista L'Om que consta de centenars de fotos en paper,               

des dels anys setanta, més o menys organitzats per temes- i que va ser cedit amb                
amb la condició que aquest material fos escanejat per part de l’Ajuntament 

- Filmacions antigues de Riudoms -que algun any, al "Reviu les Places" es van             
emetre- i tampoc no apareixen recollides enlloc ni sé sap on es troben 

 
Per no parlar de la tasca voluntària d’alguns riudomencs en relació a la recopilació de               
material fotogràfic que expliqui la història de Riudoms, un exemple és la publicació recent              
del llibre Postals i imatges antigues de Riudoms 
 
En definitiva, la situació de l’Arxiu Històric és totalment desconeguda per part dels ciutadans              
de Riudoms, i segurament per bona part dels regidors d’aquest Plenari.  
 
En referència a la digitalització, cal accelerar els treballs per digitalitzar el màxim             
d’informació que sigui possible, si cal incrementant la partida econòmica dels pressupostos.            
Sabem que es reben subvencions de la Generalitat i que aquesta subvenció no és gaire               
gran, però això no és cap excusa per no dedicar-li els recursos necessaris per aprofundir en                
la digitalització de documents. 
 
Així doncs, creiem que tot i que l’Ajuntament disposa d’una figura de “responsable d’arxiu i               
biblioteca” és necessari comptar amb suport més professionalitzat per dur a terme els             
acords de la moció. En aquest sentit, voldríem que l’Ajuntament compti amb el suport d’un               
arxiver i/o gestor documental itinerant.  
 
Finalment, aprofitem el debat de la moció per demanar a Junts per Riudoms que durant la                
seva intervenció ens expliqui en quin estat es troba l’Arxiu Històric i intenti aclarir tots els                
dubtes que es puguin presentar sobre la gestió dels darrers anys de l’Arxiu.  
 
10) Moció presentada pel grup municipal de la CUP en rebuig al projecte de Llei de 
contractes de serveis a les persones 
 
Introducció 
 

- Per analitzar el tarannà d’una llei hem de mirar què regula i aquesta llei el que 
regula és la gestió privada dels serveis públics i això és el manual del 
neoliberalisme. 
  

- La directiva europea no indicava que s’hagués de regular en el sentit 
d’establir-se la gestió privada sinó que la directiva regula els serveis públics i 



 
 

després cada estat o cada unitat administrativa que ho reguli com ho cregui 
convenient. 
 

- Per què enlloc de regular la gestió privada dels serveis públics, ERC no s’ha 
plantejat una llei per gestionar de manera directa els serveis públics? La 
directiva europea li ho permetia. El que s’ha plantejat és continuar regulant la gestió 
privada dels serveis públics.  

 
La llei Aragonès promou l’externalització de serveis públics? 
 

- Sí, estableix nous objectes d'externalització, regula com han de ser i, al no 
blindar la prestació pública directa per part de l'administració, dona màniga ampla 
per fer negoci a costa dels serveis públics 

 
● Sanitat: 

○ Pediatria 
○ Cirurgia 
○ Ginecologia 
○ Psiquiatria 
○ Diàlisi 
○ Banc de sang 
○ Ambulàncies 

● Educació 
○ Preescolar 
○ Educació especial 
○ Menjador 
○ Serveis diversos no especificats 

● Serveis Socials 
○ Cerca de feina 
○ Benestar i assistència social 
○ Serveis de cures 

 
 
La llei Aragonès servirà per millorar la qualitat dels serveis públics? 
 

- Nosaltres creiem que els empitjorarà. Les empreses hauran de competir entre 
elles per guanyar l'adjudicació del servei. Això només és possible rebaixant el 
preu, és a dir, rebaixant la qualitat dels serveis (recursos materials, personals..) 
 

- Segueix posant el focus en el preu del servei i no en la qualitat 
 
No beneficia realment a l’economia social i solidària 



 
 

 
- S’ha dit que aquesta llei es fa pensant en el tercer sector. Això és fals. 

 
- El que ens arriba d’algunes entitats del tercer sector és que a ells des del Govern ja 

se’ls ha dit que hi haurà una altra llei per ells que serà la llei de concertació. 
Per tant, el propi Govern està reconeixent quan els diu que hi haurà una altra llei per 
vosaltres que aquesta llei no és per ells. 
 

- Per beneficiar aquest important sector no cal privatitzar serveis públics sinó optar 
per la cooperació institucional i la concertació amb entitats d'economia social. 
 

Qui acabarà guanyant aquestes licitacions de serveis? 
 

- Les grans empreses. Qui creu que una cooperativa o una fundació sense ànim 
de lucre té capacitat de competir amb els grans grups d'inversors amb capacitat 
d'optimitzar recursos propis? La llei regula uns criteris de solvència que per les 
petites empreses mai els serà possible complir. 

 
- No hi ha cap article o epígraf on es regula algun element pel qual es faciliti 

l’entrada de les petites i mitjanes empreses. No n’hi ha cap. Simplement 
s’estableix set elements del que s’anomena la responsabilitat social corporativa 
que s’hauran de valorar prèviament entre les empreses o entitats que es presentin 
pel concurs. I aquests set aspectes són tan genèrics i tan fàcils de complir com 
el que fixa, per exemple, no tenir relacions financeres amb paradisos fiscals. 
 

A la llei li manquen elements de control dels contractes 
 

- Tot i que la llei Aragonès fa esment a la voluntat de fiscalitzar el compliment dels 
contractes de concessió i les condicions amb què aquests s'estableixen, no 
determina els recursos dels que disposa l'administració per exercir un control 
real. 

 
La llei no limita la subcontractació 
 

- Un altre element més és que no es limita la subcontractació per a activitats 
accessòries o complementàries i podem tornar a tenir una cadena de 
subcontractació inacabable.  

 
 
11) Moció presentada pel grup municipal de la CUP en defensa dels productors de 
fruita seca. 
 



 
 

La problemàtica i crisi del sector de la Fruita Seca local i territorial, productors d’avellana, 
ametlla, garrofa o nou és ben coneguda per tothom. Aquesta crisi del sector, que la fa 
inviable a nivell econòmic, es veu agreujada per la fixació de preus per part de la Llotja de 
Reus, que respon només als interessos dels intermediaris i no en consonància amb els dels 
productors.  
 
La protesta va arribar aquest passat 10 de setembre a Riudoms, on els manifestants 
pagesos van manifestar-se davant de les instal·lacions de Crisol de Frutos Secos SAT. Una 
protesta que va comptar amb la presència de l’Alcalde Sergi Pedret i el regidor d’Agricultura 
Josep M Bages.  
 
Volem recordar, i de fet alguns regidors d’aquest Ple vam assistir-hi, que a les jornades 
tècniques de la darrera edició de la Fira de l’Avellana es va visitar les instal·lacions 
d’Arboreto i Crisol. En aquest sentit, creiem que el Consistori s’hauria de sentir una mica 
interpel·lat per les protestes; si l’Ajuntament compta amb aquestes empreses per realitzar 
activitats al voltant de la fruita seca (fet que és positiu), creiem que s’hauria de demanar a 
aquestes empreses que tinguin un tracte lleial amb els productors riudomencs. És a dir, que 
comprin el producte a un preu just, permetent que tant el productor com la indústria 
agroalimentària puguin obtenir uns beneficis raonables pel seu treball. 
 
Aquesta problemàtica, que ha estat denunciada reiteradament pel sector, mitjançant Unió 
de Pagesos o altres organitzacions sindicals agràries catalanes, cal que tingui una resposta 
institucional contundent i efectiva. Recodem que l’any 2016 el Govern de la Generalitat va 
dir que  aprovaria un Decret per considerar la producció d’avellana un sector d’interès 
estadístic i enduriria els controls que cotitzen a la llotja de Reus. No veiem que hagi tingut 
gaire efecte la mesura ja que tornem a veure com es reprodueix la mateixa problemàtica. 
 
D’altra banda, aquest passat 2018, es va crear una Taula del Sector amb la voluntat de fer 
un Pla Estratègic. Cal que l’Ajuntament de Riudoms insti a les instàncies superiors a 
executar aquestes demandes del sector que preservin els productors locals a curt termini. 
Alhora, cal que incidir en mesures estructurals que garanteixin la viabilitat de l’activitat 
agrària. 
 
 
 
 

https://www.crisolfs.com/

